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  مقدمـه :

  

  قرآن بخوان !    

با تو گر خواهي سخن گويـد خـدا، قـرآن    

  بخوان

  يا شود روح تو با حق آشنا، قرآن بخوان    

اي بشـر ! يــاد خـــدا آرامــش دل مــي     

  دهــد

  دردمنـدان را بـود قرآن دوا، قرآن بخوان    

  

اسـت و آن  حـرف   28و در عربـي   32همانطور كه مي دانيم در زبان فارسي حـروف الفبـا   

  چهار حرفي كه در الفباي عربي وجود ندارد، عبارتند از: (گ چ پ ژ)

  نحوة تلفظ صحيح و نوشتن الفباي عربي :

أ  ب  ت  ث  ج  ح  خ  د  ذ  ر  ز  س  ش  ص  ض  ط  ظ  ع  غ  ف  ق  ك  ل  م  ن  و  ه  

  ي .

ن  صـاد  ضـاد  طـاء  ظـاء      الف   باء  تاء  ثاء  جيم  حاء  خاء  دال  ذال  راء  زاء  سـين  شـي  

  عين  غين  فاء  قاف  كاف  لام  ميم  نون  واو  هاء  ياء .
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شخصي كه فارسي زبان است مي تواند به راحتي حروف را بدون حركت بخوانـد، مگـر در   

  مواردي استثنا كه با حركتي در زير يا زبر آن معني تغيير مي كند. مانند: مهر ـ مهر ـ مهر .

ندن زبان عربي به جز عرب زبانها يا افرادي كه به زبان عربـي مسـلط هسـتند    اما براي خوا

بقيه افراد نمي توانند بدون حركت (صدا) ، به سهولت كلمات را بخواننـد. بنـابراين حركـاتي    

قراردادي انتخاب شده و بر روي هر حرف گذاشته اند كه خواندن حروف و كلمـات، سـخت   

آنها را به آسانـي قرائـت كننـد. پـس حركــات (صــداها) ،      و دشوار نباشد و همگان بتوانند 

  مهـم ترين و اصلـي ترين 

  به طور كل، در زبان عربي صداها (حركات) به دو دسته تقسيم مي شوند:

  ـ صداهاي كشيده2                ـ صداهاي كوتاه  1

  

  حركات ( صداهاي كوتاه )

  

  نـد از:                 كـه بـه آنهـا     هر صدا داراي علامتي است. علامـت صـداهاي كوتـاه عبارت   

  گويند.                                    

  : ∗فتحه

  ـ جزء صداهاي كوتاه به شمار مي آيد.
                                                           

گرفته شده و علت نامگذاري آن اين است كه در هنگام تلفظ حروفي كه »گشودن«به معناي » فتح«فتحه، از كلمة  ∗
  داراي اين علامت هستند، لبها حالت گشودن به خود مي گيرند.

  

  ضمه     فتحه    
  كسره       

   نقش را در تلفظ حروف و كلمات قرآن كريم دارند.
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  ـ علامت آن به اين شكل مي باشد.         

  مي گويند. زِبرـ در فارسي به آن 

  مي نامند.» مفتوح « ـ حرف داراي فتحه را 

  كه بر روي آن فتحه (     )  قرار دارد، مفتوح گويند.» نـ « نمَاز         به حرف  مانند:

ـ به اندازه يك حركت خوانده مي شود. (همانطور كه اين صدا فضاي كمي از خـط زمينـه را   

  گرفته، پس حق آن نيز به اندازه همان فضايي است كه اشغال كرده است.) 

  همراه كرده و مي خوانند.» ء « ـ حروف مفتوح را با صداي كوتاه 

  به مثالهاي زير توجه كنيد:

  رجعل ـ فعدلك ـ وجد ـ دخل ـ سمع ـ رزق ـ بلغ ـ فخلف ـ خلقك ـ كسب .صدق ـ   

صدا و علامـت (شـكل) فتحـه، در عربـي و فارسـي فرقـي نـدارد. فقـط در نامگـذاري           نكته:

  متفاوت است. در عربي به آن فتحه و در فارسي زِبر مي گويند. 

ـ فـَ ذ هـ ب ـ نـ صـ ر ـ و جـ د ك ـ خـ لـ ق ـ حــ ســ د ـ أمــ ر ـ      عـ ذ ب ـ شـ هـ د  تمرين:

ـــ ب ـ                                ـــ تــــــــــــــــــــــــــــــــ   كــــــــــــــــــــــــــــــــ

  مـ كـ ر ـ نـ زل ـ فـ ـعـ ل ـ مـ لـ ك ـ فـ حـ شـ ر ـ فـ خـ رج ـ شـ جـ ره .

  

  صداهاي كشيده (مدي)
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همانطور كه در درس قبل گفته شد، دستة ديگـر صـداها، صـداهاي كشـيده (حـروف مـدي)       

  هستند كه

  ند از: عبارت

  ــَا  »            الف مدي « يا » آ « صداي كشيده 

  ــِي     »           ياء مدي « يا » اي « صداي كشيده 

  ــُو  »           واو مدي « يا » او « صداي كشيده 

فتحه، كسره، ضـمه  « در لغت به معناي امتداد كشش مي باشد. هرگاه بعد از حركات » مد « 

ا قرار گيرد، آن حرف باعـث مـد و كشـش صـداي حركـات بـه ميـزان        حرف هم جنس آنه» 

ــر    دوبرابـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

  مي گويند.» حرف مدي«مي شود، از اين رو به آن حرف، 

  » : آ « يا صداي كشيده  »  الف مدي « 

  را مي توان به چند صورت نوشت :» الف مدي«تعريف 

)  آن حـرف را همـراه بـا    ـ هرگاه بعد از حرف مفتوح، الف بدون علامت قرار گيـرد ( ا ـ ـا    1

  مي گويند.  » الف مدي«مي خوانيم كه به آن » آ«صداي كشيده 

» الف مـدي  « يا » آ«ـ هرگاه فتحه با الف بدون علامت ( ا ـ ـا ) همراه باشد، صداي كشيده   2

  را بوجود مي آورد كه هنگام تلفظ بايد به اندازه دو حركت كشيده شود.

  » .آ«يا صداي كشيده » الف مدي» = «ا ـ ـا « ت ـ حرف مفتوح +  الف بدون علام3
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  به مثالهاي زير توجه كنيد:

تـابـا ـ حال ـ سار ـ تاب ـ كاد ـ ماذا ـ نبات ـ ثاني ـ تكاد ـ مالهـا ـ عـذاب ـ يـداك ـ بجانـب ـ      

ــارع ـ                                                 نســـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

  كواعب ـ رواحها ـ سادتنـا ـ وعدنـا ـ تحاوركمـا ـ أفبعـذابنـا .

در بعضي از كلمـات بـه صـورت الـف كوتـاه (     ) بـر روي       » ديالف م«ممكن است  تذكّر:

گوينـد و قاعـده صـداي كشـيده در آن لازم     » الـف مـدي   « حروف ظاهر شود كه به آن نيز 

  مثال:  الاجرا مي باشد. 

     عنـَفخوانده مي شودم      عناَفم                    ادبــــــع        خوانـــــده مـــــي شـــــوديـ

     ادباع               يـ

  در رسم الخط فارسي و عثمان طه :››  الف مدي ‹‹ يا » آ« تفاوت صداي كشيده 

   ـ در كتابت :1

» ــا  « و در رسم الخط عثمـان طـه بـه ايـن شـكل      »  ـا « در رسم الخط فارسي به اين شكل 

  نوشـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــته 

   مانند:مي شود. 

در رســـم الخـــط   مــــالك                  مـالك          در رسم الخط عثمان طه

  فارسي

  ـ در قرائت :2
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  خوانده مي شود.           مـالك» آ « در رسم الخط فارسي صداي كشيده 

البتـه بـا كشـش بيشـتر (بـه ميـزان دو       » ء « در رسم الخط عثمان طه همانند صـداي فتحـه   

  مـالك                  حركت) تلفظ مي شود.

  نـزد تمـامي حـروف يكسـان نمـي باشـد، بعـد از هشـت حـرف          » الـف مـدي  «صداي  توجه:

در » آ« بـه صـورت درشـت و غلـيظ (شـبيه صـداي       » خ ـ ص ـ ض ـ ط ـ ظ ـ غ ـ ق ـ ر         « 

  . ∗فارسي) و بعد از بيست حرف ديگر به صورت نازك و رقيق اداء مي شود

  سيد.را در كلمات زير پيدا كرده و در جدول بنوي الف مدي تمرين:

  الف مـدي  كلمـات

  ظا  يظاهرون

    أسـطير

    يتخافتون

    كما أتاهما

    يـعبادي

    هـذا

                                                           

باشد، حروفي كه نازك و رقيق  اين بدان علت است كه الف مدي از نظر حالت، هميشه تابع حرف ماقبل مي ∗
تلفظ مي گردند الف مدي بعد از آنها نيز نازك و رقيق اداء مي گردد و حروفي كه درشت و غليظ تلفظ مي 

  گردند، الف مدي بعد از آنها درشت و غليظ اداء مي شود.
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    لاهيه

    ءاياتنا

    سـمـوت

    ظـهـورنا

  تشـديد :

  ـ علامتي است كه آنرا به اين شكل نشان مي دهند. 

  بر روي آن قرار گيرد، مشدد مي گويند. ∗ـ به حرفي كه علامت تشديد

  ه تشديد :تعريف و جايگا* 

اگر در يك كلمه دو حرف مثل هم در نزد يكديگر قرار گيرند، در صورتي كه اولـي سـاكن و   

دومي متحرك باشد، تلفظ آن سنگين خواهد بود. بنابراين، حرف ساكن حذف گرديـده و بـه   

ــاي آن،   جــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

   علامت تشديد بر روي حرف متحرك قرار مي گيرد.

  به عبارتي :

  حرف ساكن + حرف صدادار

                                                           

البته، نقطه ها و دنبالة آن (كه ريشة تشديد است) گرفته شده ›› شد ‹‹ ابتداي كلمة ›› شـ ‹‹ تشديد        از شين ∗
حذف و دندانة آن را باقي گذاشته اند و دلالت بر شديد و محكم اداء شدن حرف در هنگام تلفظ مي كند. به همين 

  دليل حرف مشدد شديد و محكم تر اداء مي شود. 
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ــم           رب          نوشته مي شودرب + ب        د:مانن ـــ + ل          نوشــته مــي شــودمعل

  معلم

  چگونگي تلفظ تشديد :* 

هرگاه علامت تشـديد      روي حرفـي قـرار گيـرد، بايـد آن حـرف را دو بـار تلفـظ كنـيم و          

ي يكـي  چگونگي تلفظ به اين صورت است كه بار اول با جزم (ساكن) و بار دوم با صدا (يعن

از صداهاي كوتاه يا كشيده) تلفظ مي شود و چون حرف اول سـاكن اسـت، آنـرا بـا حـرف      

  متحرك قبل اش به يك بخش مي خوانيم.

ممكن است در بعضي كلمات، قبل از حرف مشدد يا حرف جزم دار و حرف ماقبل آن  نكته:

قـرار  » الــ  «  الـف و لام تعريـف  و يـا  »  ا «  همـزة وصـل  كه بايد به يك بخش خوانده شود، 

   مانند:گيرد. در اين صورت، آنها در قرائت به حساب نيامده و خوانده نمي شوند. 

  

اسِالـصدورِ اسِ             صدورنَِّـ لك          ا قاَلَ        نَّـ قـَـــــــالَ   لمـ

كل   لـمـ

داء ـ  انـا ـ فصل لربك ـ من الشيـطـن ـ مسكم الضـر ـ ولكن الظــلمين ـ والشــه        بخوانيـد :

  الــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــذي ـ                                               

عن الروح ـ ملـك الســموت ـ بالـنـبـيــن ـ ولــلدار الــاخره ـ اهـل الـذكر ـ لهـم الطيـبــت ـ                

  لايـتـبـعوكم .
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  حروف ناخوانـا :

همانطور كه در زبان فارسي حروفي هستند كه نوشته مي شوند، ولي خوانـده نمـي شـوند،    

  مانند:  

  خاهر    شودخوانده مي     خواهر    نوشته مي شود

  كبرا    خوانده مي شود    كبري      نوشته مي شود

حرف ( و ا ل ي) وجود دارد كه نوشته مـي شـوند، ولـي خوانـده نمـي       4در قرآن كريم نيز 

  شوند. (برخلاف تنوين). 

  البته در صورتي كه داراي يكي از شرايط زير باشند:
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  ـ داراي علامت مخصوص باشند.  1

  عثمان طه براي حروف ناخوانا علامت مخصوصي به ايـن   در قرآنهاي رسم الخط توضيح:

قرار داده اند. بنابراين اگر اين علامت بر روي حروف والي (و ا ل ي) قـرار گيـرد،   «  » شكل 

  آن حروف تلفظ نمي شوند و ناخوانا مي باشند. مانند:

وا    نوشته مي شود  » ا «  و      خوانده مي شود    سمعـ   سمعـ

  و يا حركتي باشند. ـ بدون علامت2

لينَ    نوشته مي شود  »ل «  لـسائـ لينَ      خوانده مي شود    لـ سائـ   لـ

  ـ پايه و ستون الف كوچك (الف مدي) باشند.  3

لـَوه    نوشته مي شود  »و «  لـَ  ه    خوانده مي شود    صـ   صـ

  باشند.» ء « ـ پايه و ستون حرف همزه 4

  قـُرِ      خوانده مي شود      قـُرِئ    نوشته مي شود  »ي « 

بعضي وقتها ياء غير آخر ( يـ ) پايه و كرسـي همـزه واقـع مـي شـود، در ايـن        يادسپاري :

  صورت نقطة آن را نمي نويسند. (   ) 

حدائق ـ تسئلون ـ شانئك ـ أنبئهم ـ ذائقه ـ ملائكه ـ ينبئهم ـ سيئه ـ طائفه ـ بأسـمائهم    مانند:

.  

) هر يك از كلمات زير را برحسب شرايط خود در جدول قـرار  حروف ناخوانا (والي تمرين:

  دهيد.
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داشتن علامت   كلمـات

  مخصوص

نداشتن علامت و  يا 

  حركت

پايه الف 

  كوچك

ء « پايه همزه 

«  

  ا      و  أولـئك

          ءامنـوا

          مـائـه

          أولـوا

          لـلـسلـم

          أذي

          سـوأي

          نـريـك

          نبـإي

          هـؤلـاء

          إبـراهـيم

          تلقـاي

  


